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Megőrizzük és továbbadjuk nemzeti 
értékeinket 
Szakály Sándorral, a Duna Televízió alelnökével 
beszélget Guther V. Ilona 

• Szakály Sándor törtenész 2001. január elsejétől a Duna Televízió kulturális igazgatója, március 
végétől pedig alelnöke, külső munkatársként korábban is bedolgozott, a Hadtörténeti Intézet és Múze-
um főigazgatója volt. Milyen elképzelésekkel jött Ön a Duna Televízióhoz, mit szeretne megvalósítani? 

A Duna Televízióhoz v iszonylag hirtelen jött felkérés, és n e m kényszer hozott , a Had tör té -
neti Intézet és Múzeumná l jól éreztem m a g a m . Elvállalva ezt a t isztséget, f e l ada tomnak ér-
zem a D u n a Televízió már kivívott kulturál is ér tékrendjének megőrzésé t , ennek erősítését, 
frissítését. O lyan vál toztatások végrehajtását , amelyek mozgásba hozzák ezeket a dolgokat , 
hiszen mindenk i úgy van vele, hogy tiszteli az e lődök munkájá t , d e ú g y gondolja, va lami újat 
vagy fr issebbet is hozhat . Az elképzelések gyakorlat i lag most f oga lmazódnak meg. A Duna 
Televízióban felmerült a h í rműsorok , a tá jékoztatás erősítésének az igénye, annak az elképze-
lésnek a megvalósí tása, hogy jó volna Kárpát-medencei hírtelevízióvá válni. Ezt oly m ó d o n 
próbál juk kivitelezni, hogy a kul turál is értékek - és mindaz , amit a Duna Televízió ér tékként 
képvisel - m e g m a r a d j a n a k . 

• Jelenleg még folyik a Duna Televízió arculatának az átalakítása: szeretnék növelni a nézettséget és 
ugyanakkor tartani az eddigi színvonalat. Fennáll-e a veszélye annak, hogy a nézettség növelésére való 
törekvés mindannak a rovására fog menni, amit a Duna Televízió eddig felvállalt? On szerint össze-
egyeztethető ez anélkül, Iwgy egyik a másik rovására menne? 

A nézet tséget csak úgy szabad növelni, ha a D u n a Televízió egyút ta l a színvonalból , eddig i 
ér tékrendjéből n e m enged. N a g y o n sajátos helyzet alakult ki Magyaro r szágon a televíziózás-
ban, hiszen sokan úgy gondol ják , hogy a nézettségi muta tó a legfontosabb és a leglényege-
sebb. A nézettségi muta tó valóban fontos, d e lényegesebb, hogy mit néznek az emberek . Meg 
kell találni azt az egyensúlyt , összhangot , amely a nézettség és a sz ínvonal között kialakítha-
tó. Véleményem szerint egy közszolgálati televíziónak az a feladata, hogy műsora ival segítse 
a nézők szellemi feltöltődését, szellemi sz ínvonalának emelését. N e m szabad a megcélzot t ré-
tegek igényei alá menni a műsorokka l , hogy ezzel esetleg kevésbé igényes nézőket is megsze-
rezzünk. 

• A nézettség kérdése elsősorban magyarországi vonatkozásban éleződött ki. Az nem kérdéses, hogy 
a határon túli magyarok számára mit jelent a Duna Televízió, hisz mindenhol nézik, ahol adottak erre a 
technikai lehetőségek. Milyen mértékben igazoltak a félelmek, hogy azoknak a hiánypótló, ismeretter-
jesztő-kulturális, honismereti, történelmi, néprajzi, művészeti stb. - műsoroknak a rovására fog menni 
a nézettség növelése, amelyekre oly nagy szükség van a határokon túl, el egészen a tengerentúlig? 

A Duna Televízió a lapfunkciója , amiért nyolc évvel ezelőtt lé t rehozták, hogy a Magyaror -
szágon kívül élő magyarság számára biztosítsa a magyar kul túra, a magyar értékek eljuttatá-
sát. Nagyon remélem, hogy n e m okkal és n e m joggal foga lmazódot t m e g olyan kétség, hogy 
jaj, el fog b e n n ü n k e t hagyni a D u n a Televízió, más t akar! Nyi lván van egy ilyen félelem, d e ha 
sikerül a helyes arányt kialakítani, ha azt fogják tapasztalni, hogy róluk is több hangz ik el a 
h í rműsorokban , ha többet fognak tudni arról, ami például Marosvásárhelyen, Dunasze rda -
helyen, Szabadkán , Munkácson történik, akkor ez a félelem a lap ta lannak fog b izonyulni . 
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Másrészt n e m szabad úgy gondo lkodnunk , hogy nagyon jó a D u n a Televízió megléte, há l ' 
Istennek, t u d u n k sugározni a ha tá ron túli magya roknak és a Kárpá t -medencén túlra is, köz-
ben nem t ö r ő d ü n k azzal, hogy itt él 10 millió magyar . Ennek a televíziónak a magyarország i 
nézők televíziójának is lennie kell, ennek a funkc iónak is meg kell fe le lnünk. Úgy g o n d o l o m , 
hogy az ér te lmiség dön tő többsége határokon belül és határokon kívül a Duna Televíziót nézi . 
Azt m o n d j á k n a g y o n sokan, hogy ha értékes, sz ínvonalas temat ikájú , jól összeállított m ű s o r t 
keresnek, akkor azt a lapvetően a Duna Televízióban találják meg . Ha m á s sül ki belőle, akkor 
va lami t rosszul csinálunk. 

• Hogyan látja saját szerepét, lehetőségeit ebben a feladatban? Miben áll konkrétan a munkaköre, 
milyen változtatások, újítások bevezetését tervezi? 

Kulturál is téren az illetékes főszerkesztőkkel, illetve igazgató társa immal az elnöki kabinet-
üléseken egyezte tve kell ennek a területnek a műsorpol i t ikájá t kialakítani . Ha táskörömbe tar-
toznak a művésze t i , közművelődés i , tudományos , oktatási műso rok , az ifjúsági műsorok , a 
film, a zene, a tánc, a szórakoztatás , illetve az adások lebonyolítása, programszerkesz tések , 
műsorszerkesz tések , a b e m o n d ó k és így tovább. Arra a kérdésre, hogy mit szeretnék, és mit 
t udok megvalósí tani , nem egyszerű a válasz. Ennek elsősorban technikai oka van, mer t a tele-
víziók esetében hónapokban mér ik az időt, ál talában egy évre előre do lgoznak . Ilyen hétköz-
napi ez a do log . 

Amikor j anuá r elején idejöt tem, gyakorlati lag a Duna Televízió 2001-es műsors t ruk túrá ja , 
műsorrácsa m á r ki volt alakítva, így lényegében nagyon sok m i n d e n e n nem vál tozta thatok. 
És amikor idehív tak vezetőnek, nem úgy jöttem, hogy azt m o n d j a m : most átalakítok itt min-
den műsor t . Ilyen rövid idő elteltével nehéz konkré tumokból beszélni . Ha ez az interjú 2001 
novemberében készülne, akkor másként tudnék válaszolni erre a kérdésre . A bará ta imnak is 
e lmond tam, hogy a Duna Televízióban milyen pozit ív vagy negat ív vál tozások róhatók majd 
az én terhemre, azt valamikor július körül kezdjék el mondani , és a k k o r tegyék meg kri t ikus 
észrevételeiket . 

• Hogyan látja például a történelmi, helytörténeti, honismereti műsorok szerepét, jövőjét a Duna Te-
levízióban? Milyen felépítésű és tartalmú, tág értelemben vett kulturális, ismeretterjesztő műsorok su-
gárzását tartja célszerűnek? Mit visznek tovább a meglévőkből, illetve milyen újabb műsorok bevezeté-
sét tervezik? 

Annyi e l fogul tságot engedjen meg nekem mindenki , hogy a tör ténelmi, honismeret i vo-
na tkozású m ű s o r o k n a k biztos legyen a helyük. De elvonatkoztatva attól, hogy tör ténész va-
gyok, gondo lom, mindenki egyetér t azzal, hogy nemze t tuda t és nemze t i múl t ismerete nélkül 
egyetlen n é p jövőjét sem lehet építeni. Ez sok m i n d e n r e vonatkozik , nemcsak tör ténelemre, 
honismeretre , h a n e m jelenti azoka t a szokásokat, kulturális, vallási, népművésze t i és egyéb 
értékeket is, amelyeket ez a nemze t valamilyen fo rmában megőrzöt t , vagy legalábbis jó lenne, 
ha megőr izné és továbbadná. Ebben mindenképpen részt vállal a D u n a Televízió is. 

Voltak pé ldáu l olyan műsorok , amelyeknek a helyzete még b izonyta lan volt, amikor ide-
jöttem, de m e g m a r a d t a k , mer t én fontosnak tar tom őket. Például az Emlékképeket , amely a 
régi h í radókat idézi. Vagy volt, aki úgy érezte, talán a Rendhagyó tör ténelemóra sem biztos, 
hogy esetleg befejeződhet , hiszen egy hosszú sorozatról van szó. Hason ló volt a helyzet a Csa-
ládi a lbummal , amely m a j d h o g y n e m kikerült a műsorrácsból . Nyi lvánva ló , hogy szívesen tá-
m o g a t o m azoka t a műsorokat , amelyek a magyar múl ta t muta t ják be, hisz ezekre nagy szük-
ség van, főleg a környező országokban élő magyarok esetében. Ugyanakkor nagyon fontos-
nak tartom a zenei műsorokat , a színházi közvetí téseket és még sok minden lehetne sorolni. 
De vannak dolgok, amelyek nemcsak az akarattól függnek, h a n e m p é n z kérdése is. 

Sajnálom például , hogy m e g s z ű n t a Fórum, mer t egy ilyen t ípusú műsorra szükség lett 
volna. A Szellem órája más jellegű, mert nem a Fórumot váltja ki a lapvetően. Megszűn t az 
Összkép, ami kulturál is m a g a z i n m ű s o r volt. Remélhetőleg sikerül a délutáni szolgál tató m ű -
sornak, a Ka lendár iumnak , m o n d j u k a szombat délutáni két órá jába valami ehhez hasonló 
műsor t vagy műsorrész t bevinni . De én olyan ötletekkel, hogy kérem, tessék ezt vagy azt fi-
gye lembe venni 2002-ben, gyakorla t i lag majd csak a második félév fo lyamán ál lhatok elő, és 
kezdhe tünk vi tatkozni azon, hogy mit hozzunk vissza, mit v e g y ü n k ki, mit ú j í tsunk, vagy 
mit, miként a lakí tsunk. 
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• Lehetőséget lát-e arra, hogy az a mozgalom, amelyet a Honismeret folyóirat képvisel - azok az em-
berek, akiket összefog, akik nem hivatásukból adódóan, hanem pedagógusként, papként vagy bármilyen 
más minőségben valamilyen módon szülőföldjük történetével, hagyományaival foglalkoznak - nagyobb 
szerepet kaphassanak a Duna Televízióban? 

A magyar honismere t i mozga lom az egyik legtöbb ember t m e g m o z g a t ó , legszélesebb kö rű 
mozga lom. Annak , hogy valaki nagyobb szerepet kaphasson a Duna Televízióban, egyet len 
kr i tér iuma lehet: ha olyan szinten p roduká l valamit , ami figyelemre mél tó . Az nem m é r v a d ó , 
h o g y valaki h iva tásos vagy sem. Azt szoktam m o n d a n i , hogy n a g y o n sok úgynevezet t ama-
tőr profibb, min t a profi . A Duna Televíziónak nem lehet az a mércéje, h o g y kinek mi az erede-
ti foglalkozása vagy szakmája, ha - m o n d j u k lelkészként vagy tanárként - a népra jzban o lyan 
tel jesí tményt nyúj t , amire oda kell figyelni. Vagy adot t esetben, ha bá rmi fé le olyan dologról 
tud beszámolni , ami fontos lehet nemcsak egy szűkebb közösség, h a n e m egy nagyobb számá-
ra is, akkor neki biztosítani kell a lehetőséget a nyi lvánossághoz. Ehhez h a s z n o s lenne pé ldáu l 
egy olyan magaz inműsor , mint ami lyen a Duna Televízióban a For rásv idék volt. Ez m o s t a 
Ka lendár iumba épü l t be valamilyen formában. Lehet, szerencsésebb lett volna, ha önál lóan 
m e g m a r a d egy-egy ilyen jellegű műsor . 

• Történészként Ön mögött jelentékeny tudományos és közéleti szereplés áll, ide értve eddigi vezetői 
megbízatásait is. Milyen indíttatásból vállalta cl a Duna Televízió kulturális igazgatói, majd alelnöki 
tisztségét, megfelel-e az Ön ambícióinak, céljainak? 

A Duna Televíziónak nagy kötelezettsége, feladata az, hogy az összmagyarságér t t egyen 
valamit . Én abban a hitben élek, hogy amit edd ig megpróbá l tam m a g y a r s á g ü g y b e n tenni, 
vagy amivel megpróbá l t am a nemzet i gondola to t képviselni, azt továbbvihe tem egy o lyan 
közegben is, min t a Duna Televízió, amely nagyobb lehetőséget biztosít ahhoz , hogy jobban 
t u d j a m szolgálni a köz javára ezeket a gondola tokat , törekvéseket. Ha n e m így lesz, akkor 
nyi lvánvaló, hogy vagy a televízió fog megválni tőlem, vagy én fogok megvá ln i a televíziótól. 
De ez nem négy hét u tán fog eldőlni . Ha n e m éreztem volna a lka lmasnak m a g a m erre a fel-
adat ra , akkor n e m vállalom el. Nemze t i dolgainkra büszkék lehetünk, és nemzet i ér tékeinket 
a világ elé kell tárni , s ha én ebben közre tudok működn i , akkor ez s z á m o m r a nemcsak m u n -
ka, h a n e m megtisztel tetés is. 

Földkóstolók és tyúkoltók 
Április elsejét a magyar nép a bo londok nap jának nevezi. Ilyenkor s zok tuk megtréfálni is-

merőseinket , bará ta inkat , munka tá rsa inka t . Ez a nap indokolja, hogy c ikkemben - komoly 
dolgok mellett - a néprajzi gyűj tés humoros eseteivel is foglalkozom. 

A népi kul túra történeti a lakulását kutató népra jzos anyaggyűj tésének egyik legfontosabb 
módja az interjú. Ez leginkább a r iporterek m u n k á j á h o z hasonlít. A két munka te rü le t közöt t 
annyi a különbség, hogy a népra jzku ta tó „r iporta lanyai" , adatközlői főként idős emberek , 
akik nemcsak a ma i életről, h a n e m az emlékeze tükben őrzött múltról va l lanak. Az ember i em-
lékezet segítségével sokszor másfél évszázadot is á t foghatunk . 1978 őszén Csákváron a 99 
esz tendős H a r a n g o z ó János b o g n á r az 1848-as hagyományokró l és a céhekről beszélt n e k e m . 
Nagyapja min t legényke részt vett a pákozdi csatában, ő maga mint bognár segéd a századfor -
du lón a vándor ló mester legények életét élte. így ér thető, hogy m i n d k é t témáról igen fontos 
ada toka t jegyeztem le nála. 

Különösen s zázadunkban van óriási jelentősége a néprajzi ada tgyűj tésnek , mivel a hagyo-
m á n y o s kul túra Európa-szerte átalakul , modern izá lódik . Ézt fe l ismerve hazánk és a kül fö ld 
legjobb szakembere i munka ide jük javarészét a terepen töltötték. Maga az ada tgyűj tés n e m 
tartozik a k ö n n y ű m u n k á k közé. A jó gyűj tőnek a laposan ismernie kell azt a témát, ami u t á n 
érdeklődik, s az adatközlőt kérdéseivel úgy kell irányítania, hogy az lényegretörően beszél-
jen, ne ka landozzon el. Eközben szavait jegyezni, magne tofon- és fényképfelvételeket készíte-
ni, régi tárgyak, iratok és fotók u t á n is érdeklődni kell. A gyűjtött a n y a g a kuta tó szakmai is-
meretei t bővíti, az adatközlőkkel va ló találkozások emberi fejlődését, gondolkodásá t , m a g a -
tar tását befolyásolják. 

26 


